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حکمت 410 

تق�وا در رأس هم�ه ارزش هاى 

اخلاقی است.

كميس�يون  از  باي�د  مي گوي�د،  يك داس�تان نويس 
فرهنگ�ي مجلس پرس�يد چ�را بني�اد ادبي�ات داس�تاني 
با وجود ش�رايطي ك�ه جاي�زه ج�لال دارد، باي�د همچنان 
س�کاندار عرصه داس�تان و داستان نويس�ي كش�ور باشد؟

در پللي حللرف و حديث هللاي مربوط بلله جايزه جلللال و اعلام 
برگزيدگان دوازدهمین دوره اين رويداد ادبي، ابوالفضل درخشنده، 
داستان نويس و مدرس داستان نويسي يادداشت كوتاهي نوشته و 
آن را در اختیار خبرگزاري مهر قرار داده اسللت. متن  يادداشللت 
درخشنده با اشاره به مشكل اين  روزهاي ادبیات داستاني ايران به 
اين شرح است: مشكل اين روزهاي ادبیات داستاني كشورمان كه 
به  عنوان مادر تمام هنرهاي نمايشي، تمامي عرصه هاي فرهنگي 
كشور را تحت تاثیر خود قرار داده، پاسللخگو نبودن متولیان امر 
است! بنیاد شعر و ادبیات داستاني كه تلفیق آن از ابتدا غلط بود، 
سنگ بناي انحراف را در خود مستتر دارد و همین تلفیق غلط باعث 

سقوط تدريجي جايگاه ادبیات داستاني در كشور شده است. 
متولیان امر پاسللخگو نیستند كه بر چه اسللاس و تدبیري قالب 
نگارشي نظم و نثر را در يك سللطح ديده اند و همچنان پاسخگو 
نیستند كه علت پسللرفت ادبیات داستاني چیست؟! طبق اعلام 
نتايج برگزيدگان جايزه بزرگ مرحوم جلال آل احمد، بنیاد شعر 
و ادبیات داستاني با اين همه بودجه هايي كه هزينه انجمن هاي 
ادبي و به اصطلاح برگزاري كلاس هاي داستان نويسللي كرده، نه  
تنها دستاوردي نداشته، بلكه باعث پسرفت ادبیات داستاني كشور 
نیز شده است! خدا را شكر كمیسیون فرهنگي مجلس و نهادهاي 
بالادسللتي اين بنیاد، هیچ  طرحي براي بررسي و مشخص كردن 

عوامل اين پسرفت نداشته و ندارند! شللايد توقع بیجايي باشد از 
مسئولان بنیاد شللعر و ادبیات داستاني اين سللؤال را بپرسیم و 
بخواهیم پاسخ قانع كننده اي بشللنويم كه در عمل پاسخ ما را در 
بیانیه اختتامیه جايزه مرحوم جلال آل احمد داده اند كه توان شان 

در همین حد بوده و به  عبارتي »سال به سال، دريغ از پارسال«!
روي سخن اين حقیر كمیسیون فرهنگي مجلس به  عنوان نهاد ناظر 
بر عملكرد فرهنگي كشور است. چرا بنیاد ادبیات داستاني بايد طبق 
اعلام خودش كه پسرفت ادبیات داستاني كشور به جايي رسیده 
كه نمي توانند اثر برتر معرفي كنند، همچنان سكاندار اين عرصه 
حساس در اين بزنگاه جنگ نرم باشللد؟! توان بنیاد شعر و ادبیات 
داستاني، در همین حدي است كه اكنون در بیانیه هیئت داوران 
آنان مشاهده مي كنیم. تداوم اين مديريت غلط فرهنگي از سوي 
اين بنیاد تنها به تاراج  دادن هزينه و زمان مقابله با دسیسلله هاي 
فرهنگي دشمنان اسللت كه همه ما شاهد تهاجم فرهنگي اش در 

رسانه هاي ديداري و شنیداري و مكتوب هستیم.

بنياد شعر و ادبيات داستاني و چند سؤال
چرا كميسيون فرهنگي مجلس كاري به كار بنياد ادبيات داستاني ندارد؟

وزير ميراث  فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي گفت: 
»گردش�گري به  عنوان اقتصاد نوظهور در كشور روند 
جهشي خوبي در سال هاي سخت اقتصادي داشته است.«

علي اصغر مونسان در مراسم جشن ثبت جهاني جنگل هاي 
هیركاني گفللت: »جنگل هاي هیركانللي دومین اثر ثبت 
 شده میراث طبیعي كشور در جهان اسللت و قدمت آن تا 
5۰میلیون سال تخمین زده مي شللود.« او افزود: »مردم 
مازندران در زماني طولاني توانسته اند جنگل هیركاني را 
حفاظت و صیانت كنند و امیدواريللم اين موضوع بهانه اي 

براي پیشرفت گردشگري در مازندران شود.«
وزير میراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي با اشاره به 
اينكه تلاش هاي زيادي انجام شده تا گردشگري به  عنوان 
يك بخش و اقتصاد نوظهور در كشور عملكرد داشته باشد، 
تصريح كرد: »هیچ شهري با صنعت به  تنهايي توسعه پیدا 

نكرده است.«
او افزود: »شهرهايي پیشرفته هستند كه بتوانند گردشگران 
زيادي را میزباني كنند، از اين  رو گردشگري موجب ايجاد 

اشتغال با نرخ بالا و حجم كم سرمايه گذاري مي شود.«
دكتر مونسللان تصريح كرد: »گردشللگري موجب توزيع 
عادلانه ثروت و درآمد خواهد شللد، بنابرايللن مازندران با 
طبیعت بي نظیر، تاريخ كهن و ماندگاري كه دارد به  عنوان 

قطب مهم گردشگري محسوب مي شود.«
   رشد گردشگران خارجي

وزير میراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي با بیان اينكه 
گردشگري در كشللور رونق خوبي پیدا كرده است، اظهار 
كرد: »اين در حالي است كه مؤلفه هاي تهديدكننده زيادي 
مانند تحريم، كاهش پروازها و... وجود داشللته، اما میزان 
گردشگران خارجي از 4میلیون و 6۰۰هزار نفر در سال96 
به 7میلیون و 8۰۰هزار نفر رسللیده اسللت و در هفت ماه 

اول سال جاري، 6میلیون گردشگر خارجي به كشور سفر 
كردند و امید داريم اين میزان تا پايان سال به 1۰میلیون نفر 
برسد.« او با اشاره به اينكه حجم سرمايه گذاري روزبه روز در 
حال افزايش است، افزود: »بالغ بر2۰۰هزارمیلیارد تومان 
براي 2هزار و4۰۰پروژه در حوزه گردشگري سرمايه گذاري 
مي شود و بیش از 5۰۰پروژه متعلق به واحدهاي اقامتي و 

هتلي است كه به زيرساخت ها كمك مي كند.«
دكتر مونسللان تصريح كرد: »تلاش كرديللم محصولات 
گردشللگري را متنوع و روي ظرفیت هاي گردشگري كار 
كنیم، ضمن اينكه اكوتوريسم بسیار مورد توجه گردشگران 

خارجي قرار گرفته است.«
وزير میراث فرهنگي، گردشللگري و صنايع دستي با اظهار 
اينكه مازندران در گردشللگري دريامحللور و آب بندان ها 
قابلیت هاي زيادي دارد، گفت: »مازندران مي تواند به قطب 

اكوتوريسم كشور تبديل شود.«
  ثبت جهاني ۲4  اثر تاريخي و طبيعي

مونسان با اشاره به اينكه كشور داراي ظرفیت هاي جنگلي 
و طبیعي زيادي است، افزود: »34هزار اثر ثبت ملي و 24اثر 
ثبت جهاني شده است، همچنین 6۰۰موزه فعال در كشور 
داريم، تمام اين ظرفیت ها موجب شده تا گردشگري را در 

تراز اول اقتصاد ايران قرار دهیم.«
وی بیان كرد: »طي سللال هاي آينده گردشگري به  عنوان 
اقتصاد مهم و درجه اول در كشور فعالیت خواهد كرد و اگر 
پیش  از اين به گردشگري بیشللتر پرداخته بوديم، مشكل 

اشتغال و توزيع عادلانه ثروت رفع مي شد.«
او با اشللاره به اينكه زيرسللاخت هاي گردشللگري خوبي 
در كشور ايجاد شللده است، گفت: »در شللرايط آرام روند 
گردشگري با جهش هاي بسیار زيادي روبه رو خواهد شد.«
وزير میراث فرهنگي، گردشللگري و صنايع دستي با بیان 
اينكه جنگل هاي هیركاني متعلق به مردمان جهان است، 
افزود: »از ايللن به بعد بايللد حفاظت بیشللتري از میراث 

گران بهاي جنگل هیركاني كنیم.«
در روز 14تیر1398 و در چهل و سومین اجلاس كارگروه 
میراث جهاني سازمان آموزشي، علمي و فرهنگي ملل متحد 
)يونسكو( كه در باكو، پايتخت جمهوري آذربايجان برگزار 
شد، مناطقي از جنگل هاي هیركاني يا جنگل هاي شمال، 
تحت نام میراث طبیعي ايران، با تأيید اتحاديه بین المللي 
حفاظت از طبیعت )IUCN( ثبت جهاني شد و در فهرست 

میراث جهاني قرار گرفت.

عقب ماندگي در ساخت فيلم و سريال سرداران دفاع مقدس

غفلت هنرهاي نمايشي از قهرمان هايي كه گمنام مانده اند

به لحاظ توليد سريال و فيلم هاي سينمايي با موضوع سرداران 
دفاع مقدس هنوز فرصت بس�يار زيادي داريم و ش�ايد يك 
عقب ماندگي قابل توجهي هم در اين زمينه ها داشته باشيم. 
سردار سرتیپ دوم پاسدار رمضان شريف، سخنگو و معاون روابط 
عمومي سپاه پاسداران انقلاب اسلامي با بیان اين مطلب و درباره 
علل نپرداختن به اين چهره ها گفت: قطعاً ما هم در اين عدم معرفي 
مؤثر بوده ايم. اينطور نیست كه ما فقط سینما يا دست اندركاران 
فرهنگي كشور را مقصر بدانیم. سپاه هم تلاش هاي قابل تحسین 
و قابل تقدير در دو حوزه مشللخص كه حداقل من مي توانم به آن 
اشاره كنم داشته است. يكي در برگزاري يادواره شهدا و كنگره هاي 
بزرگ شهدا كه كتاب ها و خاطره هاي متعددي پیرامون آنها چاپ 
شده است. اينها براي كسللاني كه مي خواهند فیلم، تئاتر و ساير 
فرآورده هاي فرهنگي تولید كنند، خوراك خوبي اسللت. در اين 
زمینه سپاه كارهاي خوبي را در مراكز استان ها انجام داده است. 
در31 استان كشور كنگره بزرگداشت شهدا را برگزار كرده ايم و در 

بعضي مراكز استان ها حتي در دو نوبت هم برگزار شده است. 
سردار رمضان شريف كه با راديو تهران مصاحبه مي كرد، عنوان 
كرد: در فرايند راهیان نور هم آن روايتگران نیز بیشتر رزمندگاني 
كه الگو بوده اند به ويژه شهداي شاخصي كه الان جامعه ما اكثر 
اين شللهدا را حداقل به لحاظ چهره مي شناسد، روايت مي كنند 
اما به لحاظ تولید سريال و فیلم هاي سینمايي هنوز فرصت بسیار 
زيادي داريم و شللايد يك عقب ماندگي قابل توجهي هم در اين 
زمینه ها داشته باشیم،  البته نمونه هايي هم كه در سال هاي اخیر 
تولید شده بحمدالله مورد استقبال خوبي قرار گرفته است، حتي 
آنهايي هم كه به گیشلله فكر مي كنند معتقدنللد اگر كار خوبي 

صورت بگیرد، از اين بابت هم مي توانند. 
مجري برنامه با اشاره به سللردار حاج قاسم سلیماني گفت كه اگر 
ايشان در هر كشللور ديگري بودند، فیلم هاي بسیاري درباره شان 
ساخته شده بود كه هر كدام میلیاردها دلار فروش مي كرد، چون 
واقعاً ابرقهرمان هستند، مشخصاً درباره سردار سلیماني برنامه اي 
نداريد تا كاري براي معرفي بیشتر ايشان شود؟ كه مسئول روابط 
عمومي كل سللپاه در اين باره عنوان كرد: اولین مانع ساخت فیلم 
خود ايشان اسللت. در واقع به هیچ وجه به پیشللنهاداتي كه بوده 
پاسخ مثبت نداده اند. ما قهرمانان برجسللته اي داريم مانند سردار 
علي فضلي كه اين روزها در بستر بیماري هستند و به لطف خدا بعد 
از پیوندي هم كه انجام دادند، شرايطشان رو به بهبود است. در دو 
سه هفته گذشته تماس هاي بسیاري از مجموعه هاي مختلف براي 
گفت وگو با ايشان به جهت آن جايگاهشان بین مردم و به خاطر ايثار 

و ازخودگذشتگي هايشان در دوران دفاع مقدس داشته ايم.

    خبر

»محمدمهدي رحيميان« پيشکسوت عکاسي:
 دوسالانه »نور« گامي در راستاي
 گردآوري بينش عکاسان است

ع�کاس باس�ابقه كش�ورمان مي گوي�د ك�ه برگ�زاري چهارمي�ن 
دوس�الانه عک�س »ن�ور« ب�ا رويک�رد پروژه مح�وري، گام�ي در 
راس�تاي گردهماي�ي انديش�ه و بين�ش عکاس�ان ب�وده اس�ت. 
به گزارش تسللنیم، »محمدمهدي رحیمیان« عكاس باسللابقه كشورمان با 
اشاره به حركت اخیر دوسالانه عكس »نور« به سمت مجموعه عكس و توجه 
به ظرفیت هاي نهفته در اين اقدام گفت: مجموعه عكس مجال بیشللتري را 
براي رديابي شللیوه تفكر عكاس در اختیار بینندگانش يللا مخاطبانش قرار 
مي دهد و ما با مجموعه عكس، فرصت گفت وگوي بیشتري پیدا مي كنیم و 
مي توانیم عكس ها را مورد خوانش قرار داده و اهداف خود را به عنوان عكاس 

در هر پروژه بیان بكنیم. 
عضو جامعه عكاسي ايران تصريح كرد: امروز عكاسي پیشرو در ايران در گزينش 
مجموعه عكس پیش رفته و آن را انتخاب كرده است و بايد ببینیم اين موضوع 
تا چه سان قابل توسعه، گسترش و عمق بخشي از سوي عكاسان ماست. اين 
پیشكسوت عكاسللي ادامه داد: در طول حدود 18۰سللال تاريخ عكاسي ما، 
عكاسان به شكلي پیوسته رويكردي انتقادي نسللبت به مسائل و موضوعات 
جامعه اي كه در آن زندگي مي كردند، داشته اند و اين امر را در آثارشان نشان 
داده اند. رحیمیان با اشاره به لزوم هدفمندي جشنواره هاي عكاسي در كشور 
گفت: به منظور دسللتیابي به موفقیت مضاعللف در مبحث مجموعه محوري 
و ايده محوري، لازم اسللت جشنواره ها به شللكل هدفمندتري برگزار شوند و 

انديشه محوري عكاسان را بیش از پیش مورد توجه قرار دهند.

قول وزير در جشن ثبت جهاني جنگل هاي هيركاني 

»گردشگري« اقتصاد نوظهور كشور خواهد شد

پوستر جديد خانه طراحان به مناسبت 
ميلاد حضرت مسيح)ع(

خان�ه طراح�ان انق�لاب 
اسلامي در آستانه سالروز 
ميلاد حضرت مس�يح)ع( 
پوس�تر تازه اي را منتش�ر 

كرد. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران 
پويا، خانلله طراحان انقلاب 
اسلامي در آسللتانه سالروز 
میلاد حضرت مسیح)ع( پوستر تازه  خود را با عنوان »مسیح 

منتظر« منتشر كرد. 
 در ذيل اين پوستر نوشته شده اسللت: »حضرت مسیح)ع( 

با ظهور   مهدي موعود)عج( بازخواهد گشت.«
.........................................................................................................

بهرام افشاري در نقش دروازه بان نساجي 
جلوي دوربين رفت

تصويرب�رداري فص�ل شش�م مجموع�ه تلويزيون�ي 
و  مق�دم  س�يروس  كارگردان�ي  ب�ه  »پايتخ�ت« 
تهيه كنندگ�ي اله�ام غف�وري همچن�ان ادام�ه دارد. 
به گللزارش »جللوان« به نقللل از روابللط عمومي سللريال، 
فیلمبرداري فصل ششللم مجموعه تلويزيوني »پايتخت« از 
9 آذر آغاز شد و تاكنون حدود 15درصد سريال فیلمبرداري 

شده است. 
گروه  سللازنده سللريال »پايتخت« روز جمعه ششللم دي با 
حضور در ورزشگاه آزادي و همزمان با ديدار نساجي قائمشهر 
و پرسپولیس تهران بخش هايي از اين سريال را تصويربرداري 
كردند و بهرام افشاري در نقش دروازه بان ذخیره تیم نساجي 

قائمشهر جلوي دوربین رفت. 
فصل ششللم مجموعه تلويزيوني »پايتخت« در 15قسمت 
براي پخش در نوروز 99 از شبكه يك سیما ساخته مي شود. 
.........................................................................................................
رونمايي از »سيمرغ« ساخت ايران 

»جشنواره فيلم فجر«
تنديس هاي سيمرغ بلورين 
سي وهش�تمين جشنواره 
فيلم فج�ر در س�ال رونق 
توليد ملي توسط صنعتگران 
ايراني س�اخته مي ش�ود. 
عللزت الله علیللزاده معللاون 
اجرايي جشللنواره فیلم فجر 
در گفت وگللو بللا مهر ضمن 
اعلام اين خبللر گفت: بعد از 
فراخواني كه در 31شهريورماه منتشر شد تعدادي از فعالان 
اين حوزه نسللبت به ساخت سللیمرغ بلورين اعلام آمادگي 
كردند كه در نهايت باتوجه به بررسي هايي كه صورت گرفت 
دو كارخانه تولیدكننده ظروف كريسللتال در كشور از نظر 
اجرايي و امكانات كیفي مورد تأيید قرار گرفتند. وي ادامه داد: 
در نهايت مقدمات ساخت توسط يكي از اين تولیدكنندگان 
فراهم شده كه در حال اجرا هستند و به زودي مراحل تولید آن 
آغاز خواهد شد. علیزاده با تقدير از تلاش و همكاري معاونت 
صنايع دسللتي وزارت میراث فرهنگي، گردشگري و صنايع 
دستي براي نهايي شدن ساخت اين تنديس در كشور گفت: 
با حمايتي كه صورت گرفت توانستیم با اين تولیدكنندگان 
به نتیجه برسیم و در نهايت پس از چند دوره اخیر، تنديس 
سیمرغ بلورين از جنس كريستال به  صورت يكپارچه به  دست 

صنعتگران ايراني ساخته مي شود. 
.........................................................................................................

رونمايي از مستند »اختاپوس« 
به زمان   ديگرى موكول شد

مراس�م رونماي�ي از مس�تند »اختاپ�وس« ك�ه ب�ا 
موض�وع »مافي�اي صنع�ت خ�ودرو« به زمان   ديگ�رى 
موك�ول ش�د، ب�ا حض�ور عوام�ل انتظام�ي لغو ش�د. 
به گللزارش فللارس، دلیل لغللو مراسللم رونمايي از مسللتند 
»اختاپوس«، شللكايت يك شللركت خصوصي قطعه سللاز از 
»مهدي انصاري« كارگردان مستند بود. وي البته بازداشت نشد 
و پس از صورتجلسه توسط نیروي انتظامي، حوزه هنري را به 
قصد منزل ترك كرد. همچنین مسللتند »اختاپوس« توقیف 
نشللده و صرفاً رونمايللي از آن به زمان ديگري موكول شللده 
است. اين مستند، نگاهي جسورانه و انقلابي نسبت به افشاي 
فساد در صنعت خودرو دارد و از قطعه ساز ذي نفوذي در اين 
حوزه خبر مي دهد كه چند دهه است در شوراي تصمیم گیري 
خودروسللازان حضور دارد و اين موضوع خلاف قانون است، 
چون ساير قطعه سازان امكان حضور در اين شورا را ندارند. در 
توضیح نامگذاري اين مستند آمده است: در صورتي كه يكي 
از بازوهاي اختاپوس قطع شود، مي تواند به سرعت يك بازوي 

ديگر را رشد دهد. اينها همان مافیاي خودرو هستند.

مصطفي محمدي     ديده بان

   جواد محرمی
ي�ك منتق�د و كارش�ناس فرهنگ�ي ضمن 
انتق�اد از محت�وا و ف�رم برخ�ي از تبليغ�ات 
بازرگان�ي در تلويزي�ون با حضور ك�ودكان، 
تأكيد كرد كه اصول تربيتي و روانش�ناختي، 
قرباني اقتصادمداري در س�يما ش�ده است. 
منوچهللر اكبرلو منتقللد سللینما و تلويزيون در 
گفت وگو با مهر درباره حضور كودكان در تبلیغات 
تلويزيونللي بلله برخللي از اصول روانشناسللي و 
استانداردهاي رسللانه اي اشللاره و بیان كرد: در 
اصول روانشناسي آمده است كودكي كه به سن 
تكلیف نرسیده، نبايد عرضه شود و بخشي از اين 
عرضه شدن مي تواند به همین حضور در تبلیغات 

تلويزيوني اشاره داشته باشد. 
    زير پاگذاشتن اصول ابتدايي تبليغات

اكبرلو كه زماني هم در ساخت تیزرهاي تبلیغاتي 
فعالیت داشته است، درباره رعايت نشدن برخي 
اصول تبلیغاتي براي كودكان در صداوسللیما 
عنوان كرد: زماني آيین نامه هاي داخلي تبلیغات 
در تلويزيون كاربرد داشت و بر اساس آن عمل 
مي شد اما متأسللفانه حدود يك دهه است كه 
مسللائل اقتصادي و درآمدزايي به شدت همه 
سیاسللتگذاري هاي تلويزيون را تحت الشللعاع 
قرار داده است از جمله اصل مهم و ساده اي كه 
در استانداردهاي جهاني هم وجود دارد و شما 
نمي بینید كه به طور مثللال كودكي به تنهايي 
كالايي را خريداري كند يا با شخص غريبه حرف 
بزند يا حتي از كسي به رايگان كالايي را دريافت 
كند. بسیاري از تعرض ها و سوءاستفاده ها از در 
نظر نگرفتللن همین آموزش ها بللراي كودكان 
صورت مي گیرد؛ آموزش هايللي كه در خانواده 
و مدرسلله به كودك ارائه امللا در تلويزيون و با 
تبلیغللات نقض مي شللود. اكبرلللو اضافه كرد: 
تأسفبار اين اسللت كه آيین  نامه هاي اين اصول 
وجود دارد هم در سللايت وزارت ارشللاد و هم 
در دسللتورالعمل هاي تبلیغاتي و جزء به جزء 
اين موارد نوشته شده است اما اقتصادمداري و 
درآمدزايي برنامه هاي تلويزيوني باعث شده از 
خیلي از اصولي كه خود تلويزيون به آنها معتقد 

است، عدول كنند.
اين فعال رسانه اي با اشللاره به يك تجربه تشريح 

كرد: مللا چند سللال پیش مي خواسللتیم تیزري 
تبلیغاتي بسازيم و موظف بوديم به آيین نامه هاي 
موجود مراجعه كنیللم و براسللاس آيین نامه كار 
ما ممیزي مي شللد، اما الان اين ممیزي ها اعمال 
نمي شللود و همانطور كه گفتللم اقتصادمداري و 
درآمدزايي باعث شده تلويزيون از خیلي از اصولي 
كه خود به آنها معتقد بود هم عدول كند؛ اصولي كه 
تازه بسیاري معتقدند از استانداردهاي جهاني عقب 
است و بايد به روز شللود اما صداوسیما از همین ها 
هم عقبگرد داشته است. وي ادامه داد: اين اصول 
چیزي نیست كه من شخصاً با عقل ممیزي خود 
با آنها مخالف باشم بلكه اصولي روانشناسي است 
كه ما در مدرسه به كودكان خود مي آموزيم و بعد 
كودك وقتي در تلويزيون و به كرات مي بیند، اين 

اصول برايش نقض مي شود. 
اكبرلو از حذف تبلیغات از شبكه كودك به عنوان 
يك اتفاق خوب ياد كرد و گفت: آش آنقدر شور 
شد كه خبر مي رسد شللبكه پويا در تلاش است 
تبلیغات را حذف كند و مشخص است كه حداقل 
فشللار در آنجا از حیللث كارشناسللان مذهبي، 

روانشناسي و خانواده ها بیشتر است.  
   تعجب خارجي ها از آگهي هاي ايراني 

وي در پايان گفت: اين افراط و بي توجهي كمتر 
در طراحي تبلیغاتي ديگر كشورها وجود دارد و 
سعي دارند نظام تبلیغاتي بر اساس ارزش هاي 
آنها باشد و اگر كسي تخطي كند، طبق ضوابط 
با آنها برخورد مي شود. خريد و فروش محصول 
توسط كودك و ترويج او به اين كار نوعي جرم 
اسللت، به طور مثال برخي از دوسللتان من در 
كشللورهاي خارجي وقتي بعضي از آگهي هاي 
صداوسللیما را مي بیننللد تعجللب مي كنند و 
مي گويند كلله در كشللورهاي اروپايي همین 

تبلیغات جرم تلقي مي شود!
  تيزر تبليغاتي هم نظارت مي خواهد

اينكه در شللبكه هاي مختلف تلويزيوني با تبلیغ 
يكسللري محصولات بهداشللتي روبه رو هستیم 
كه مخاطب را ترغیب مي كند به سمت خريد آن 
كالا برود، شايد موفقیتي براي تلويزيون محسوب 
شود ولي آيا هیچ نظارتي بر استاندارد بودن اين 

محصولات صورت مي گیرد؟
رضا رخشان تهیه كننده سینما نیز با اعلام اين 
مطلب به »جللوان« گفت: بازرگانللي تلويزيون 
در پخش تیزر فیلم هاي سللینمايي دقت بالايي 
به خرج مي دهد و سللعي مي كنللد تیزرهايي را 
روي پرده بفرسللتد كه مخالف اهدافش نباشد 
ولي از آن سللو مي بینیم كه كالاهاي بهداشتي 
مختلفي در تلويزيون تبلیغ مي شللوند. آيا براي 
پخش اين تیزرهللا هم نظللارت دقیقي صورت 
مي گیرد؟ تهیه كننده كمدي »ضدگلوله« افزود: 
اينكه شبكه هاي ماهواره اي سعي مي كنند براي 
كسب درآمد همه گونه محصولي را تبلیغ كنند 
توجیه نمي شود كه رسانه ملي هم همین روش 
را به كار گیرد. سؤال خیلي از مخاطبان اين است 
كه درباره اين گونه محصولات بهداشتي قبل از 
پخش تبلیغ استعلام هاي لازم از وزارت بهداشت 
و ديگر ارگان هاي متولي صورت گرفته كه كاملًا 

سالم باشند و مشكلي نداشته باشند؟
اين تهیه كننده خاطرنشللان ساخت: اينكه فلان 
تیزر تبلیغاتي يك لوسیون مو وعده افزايش مو را 
مي دهد يا بهمان تیزر تبلیغاتي وعده افزايش قد 
مي دهد يا اينكه تیزر فلان روغن از بي خطر بودن 
مصرف آن براي تمامي سللنین مي گويد، چقدر 
واقعي و چقدر كاذب اسللت، چیزي است كه بايد 
درباره آن به طور جدي تحقیق شود چون سلامت 

مردم چیزي نیست كه بشود با آن بازي كرد. 
ايللن تهیه كننللده با اشللاره بلله مجهللول بودن 
كمپاني هاي سللازنده برخي از اين آگهي ها گفت: 
در برخللي از ايللن آگهي ها حتي نام سللازنده هم 
مشخص نیست و حتي اگر سماجت به خرج دهید 
و نام محصول را در اينترنت هم جست وجو كنید با 
اطلاعات شفافي درباره اينكه مكان شركت كجاست 

و چند سال سابقه دارد روبه رو نخواهید شد. 
رضا رخشان تأكید كرد: اينكه برخي شبكه هاي 
ماهواره اي هم تیزرهايي را پخش مي كنند براي 
تبلیغ كالاهايي كه سفارش دهنده در داخل ايران 
دارد و حتي شللماره تماس براي ارتباط نیز ارائه 
شللده به نوبه خود جاي سؤال اسللت. نهادهاي 
نظارتي بايد حتمللاً به اين ماجللرا ورود كنند تا 
مشخص شللود كه خداي نكرده يك مشت آدم 
فرصت طلب پشت ماجرا نباشند. اين تهیه كننده 
با بیان اينكه نظارت بر آگهي هللاي داخلي بايد 
خیلي جدي تر از قبل انجام شللود، عنوان كرد: 
مسئله فقط سلامت جسمي جامعه نیست بلكه 
سلامت روحي و فرهنگي مردم هم اهمیت زيادي 
دارد و بعضي وقت ها مشاهده مي شود كه برخي 
تیزرها به شللكلي چندلايه درحال القای همان 
مفاهیمي هسللتند كه اگر در سینما باشد به آن 

ايراد گرفته مي شود.

گلايه كارشناس امور فرهنگي از سبك زندگي اى كه صداوسيما تبليغ مي كند 

 اصولي كه تلويزيون 
به پاي»پول« قرباني مي كند

 از آنجا كه تبليغات براي مخاطب عام ساخته مي شود و كمتر قرار است فکورانه بوده
و نياز به تأمل داشته باشد روي كودكان تأثيرات غيرقابل جبراني مي گذارد

اينكه شبكه هاي ماهواره اي 
س��عي مي كنند ب��راي درآمد 
هر محصول��ي را تبليغ كنند 
توجيه نمي شود كه رسانه ملي 
هم همين روش را به كار گيرد


